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Profesionální ohňostroje nejsou tak 
strašné jako neřízené střílení rachejtlí 
v průběhu delší doby. Ochránci zvířat plá-
nují petici.

Veronika Dawidowicz ז

Ohňostroje mají své příznivce už desítky let. 
Poslední dobou jsou ale stále více slyšet hlasy 
odpůrců této hlučné zábavy.

Například společnost pro zvířata organizuje peti-
ci, která má zakázat volný prodej zábavní pyrotech-
niky. Ta je dostupná prakticky komukoliv nad 18 
let a je také častým původcem zranění. 

Horší je individuální „střílení“
Autoři petice argumentují mj. negativním dopa-

dem těchto „domácích“ ohňostrojů na životní pro-
středí. Dle jejich slov pyrotechnika kontaminuje 
toxickými látkami životní prostředí včetně vody, 
půdy, zeleně, ovzduší a přispívá ke zhoršování kli-
matu. Její odpalování je rizikem i z bezpečnostních 
důvodů (požáry aj.).

V některých městech se od ohňostrojů postup-
ně upouští a někde zase mají vyhlášky upravující 
odpalování zábavní pyrotechniky.

Jihlava má od konce roku 2020 vyhlášku, kte-
rá zakazuje používání petard, dělobuchů a další 
zábavní pyrotechniky v historickém jádru Jihlavy – 
městské památkové rezervaci.

Profesionální ohňostroje při městských slav-
nostech nejsou omezeny, stejně jako odpalování 
petard na soukromých pozemcích. 

Podle Radovana Daňka, mluvčího města Jihla-
vy, však během městských ohňostrojů rozhodně 
nedošlo k úhynu jakéhokoliv zvířete, jak se speku-
lovalo na sociálních sítích.

Uvedl také, že dle studie ČHMÚ vyplývá, že pro-
fesionální ohňostroj nemá tak velký negativní vliv 
jako jednotlivci odpalovaná zábavní pyrotechnika. 

Stres trochu je...
Jihlavské noviny se poptaly také v různých insti-

tucích v Jihlavě, co na ohňostroje říkají.
„Nemyslíme si, že by to nějak zneklidňovalo paci-

enty, třeba že by se dítě kvůli tomu odsálo od prsu,“ 
odpovídá mluvčí Nemocnice Jihlava Monika 
Zachrlová na otázku, zda například novorozeňata 
nejsou neklidná kvůli hluku z petard.

Dle jejich slov jediné, v čem je ohňostroje ovliv-
ňují, jsou pacienti po úrazech, kteří s pyrotechnikou 
pracují, ale první noc roku 2023 prý byla klidná.

Veronika Smolíková z Psince Pístov naznává, že 
dospělým psům u nich v útulku jsou ohňostroje 
v podstatě jedno a nepozorují na nich žádný stres 
nebo změny chování. „U bojácných štěňat, která tu 
teď byla, bych řekla, že trochu stres byl. Ale zalezla si 
na tu chvilku do boudy, aby byla v bezpečí,“ vysvětlu-
je Smolíková a dodává, že vše je nejspíš o zvyku a 
povaze daného psa. 

Střílení petard už od Mikuláše jí ale přijde jako 
mrhání peněz a strašení (stresovaní) psů a všeo-
becně zvířat žijících v okolí.

„Pokud při výjimečných okolnostech je pořádán 
ohňostroj složený z poměrně tichých rachejtlí a okouz-
lí přihlížející, chápu to,“ řekl ředitel DKO Petr Palov-
čík. Dodal, že však nemá pochopení pro dělobu-
chy. „Dají ránu, která je nepříjemná i lidem okolo, 
nemluvě o utrpení citlivějších tvorů. Lidem, kteří jsou 
otevření a dají přednost například laserovým show, 
videomappingu nebo dronovým světelným show proto 
ohromně fandím,“ řekl Palovčík.

Strach, aby něco nezapálili
K ohňostrojům se vyjádřil i Jan Vašák, ředitel 

Zoologické zahrady Jihlava. „Popravdě mi zatím 
zvířata neukázala, že by se jich každoroční kano-
náda nějak zvlášť dotýkala. Na druhou stranu do 

Ohňostroje ano, ale s mírou. 
Dělobuchy ne

zvířete nevidím, a tak netuším, co se v tom kterém 
odehrává ve chvílích, kdy to kolem nejvíc bouchá, 
prská a svítí,“ vyjádřil se Jihlavským novinám.

Pokaždé ale trne strachy, aby někdo ze slaví-
cích nezapálil seno, podestýlku nebo některou 
z budov. Také má obavy z dopadu „rachejtlí“ do 
přímé blízkosti některého z lekavých zvířat, to 
by mohlo skončit zběsilým úprkem a sraženým 
vazem. 

Ani jemu nejde na rozum, že lidé vyhazují tisí-
ce korun „za trochu rachotu“, jak sám říká. 

„Asi bych to zakončil citací jednoho z vtipů pana 
Renčína, kde se jeho dva obligátní strejcové kouka-
jí na bouchající večerní oblohu na Silvestra a jeden 
z nich to komentuje slovy: „Prosím vás, čím jiným 
než hlukem by tato civilizace měla oslavit svou 
existenci.“

O tom, jak budou probíhat oslavy příchodu 
nového roku v příštím a dalších letech, se bude 
ještě na magistrátu jednat. Radní města budou 
teprve vyhodnocovat ohlasy a zpětnou vazbu z 
letošních Vánoc a Nového roku.

OHŇOSTROJE odpalované na Masarykově náměstí na Nový rok, a v posledních letech i na sv. Martina, mají 
dlouhou tradici. Patří také k nejnavštěvovanějším akcím města. Na náměstí se na velkolepou podívanou spoje-
nou s hudbou v režii Leo Válka sejde několik tisícovek lidí. Ohňostroje jsou odpalované z budovy Prioru. Letos k 
tomu jeden z diváků poznamenal: Aspoň ten Prior k něčemu je. Foto: Petr Klukan


